
 
 

8-maj 2015 

 

I henhold til Inatsisartut forretningsorden § 37 stk.1 skal jeg hermed komme med følgende 

spørgsmål til Naalakkersuisut: 

 

 Hvad har man tænkt sig at gøre med Royal Greenland A/S´s produktionsanlæg i 

Savissivik og Kangersuatsiaq? 

 Har Naalakkersuisut planer om, at tilbyde indbyggerne de pågældende steder, eller 

eventuelt tilbyde andre interesserede, at de kan overtage og drive disse 

produktionsanlæg?  

(Jens Immanuelsen, Siumut) 

 

 

Begrundelse: 

 

Produktionsanlægget i Savissivik bliver ikke benyttet og ligger helt stille, hvor det før er blevet 

brugt til produktion af grønlandsk proviant, og har derfor haft en stor lokal indflydelse som 

indhandlingssted for fangerne samt haft stor betydning for den lokale økonomi. Da anlægget ikke 

benyttes, hvilke tiltag er der da i gang for at få det startet op igen?  

 

Det samme er gældende for Royal Greenland´s produktionsanlæg i Kangersuatsiaq, som nu har 

ligget stille i flere år, til trods for, at der ret faktisk har været interessede, der gerne ville købe 

anlægget – hvilke planer er der for dette anlæg? Hvis ejeren ikke selv har interesse i at benytte 

anlægget, kan man da bane vejen for, at indbyggerne kan benytte anlægget? 

 

I den pågældende bygd vil der kunne være et pænt udbytte af hellefisk og derudover, er der allerede 

andre fiskearter, som f.eks. torsk, som sammenlagt vil kunne give et rigtigt pænt resultat, men 

desværre har ejerne kun været interesseret i hellefisken, hvilket da også er den direkte årsag til, at 

anlægget står stille. Da indbyggerne vil kunne få en forholdsmæssig meget stor omsætning, såfremt 

anlægget kommer i brug og benyttes optimalt, så bør man tilbyde det til andre, der kan drive 

anlægget.  

 

De forskellige skiftende Naalakkersuisut er ellers blevet kontaktet, i forbindelse med overtagelse af 

anlægget, og der er til trods herfor, endnu ikke kommet nogle konkrete løsningsforslag på bordet, så 

hvis man virkelig vil foretage konkrete tiltag til en øget selvforsyning, så mener jeg helt klart, at 

tiden er inde til, at ejeren giver anlægget til folk der har lyst og evne til at drive produktion, det er jo 

trods alt samfundet selv der ejer anlægget, og det er på tide at udnytte det fuldt ud.  

 

 

Jeg ønsker at mine spørgsmål besvares indenfor 10 på hinanden følgende arbejdesdage.  

 

 

Jens Immanuelsen, Siumut 


